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i Lleó . La primera, pujar-se al sou, això sí . Van prometre allí 
que acabarien amb l’adoctrinament a les aules i recorde 
que una periodista li va preguntar al senyor Mañueco: 
«¿Pero es que ahora hay adoctrinamiento?» I l’home diu: 
«No, por eso» .

I això demostra el ridícul i absurd del seu discurs sobre un 
possible adoctrinament . Però és que ni tan sols el canvien 
d’un territori a un altre, el que val ací val allà, como esto es 
la unidad, pues vale todo en todos los sitios . Un discurs que 
el que pretén és distraure la societat valenciana de la seua 
vertadera naturalesa: l’autoritarisme .

Fa uns dies, crec que n’eren dos, vostés van registrar una 
proposta en estes Corts, –ojo, cuidado–, per tal que la 
conselleria de cultura protegisca elements com, i cite lite-
ralment de la seua proposta: «El escudo franquista de la 
oficina de correos de Sueca; el monolito al soldado alemán 
de la Legión Cóndor muerto en 1938 en Betxí –un nazi que 
bombardejà Castelló, precisament–; el escudo franquista en 
el Hospital de la Magdalena de Castelló, el mural cerámico 
con el símbolo de la Falange en Alcublas», entre d’altres . 
I ho presenten per tràmit d’urgència . Que cara més dura! 
(Aplaudiments)

En tot cas, no ho passaré per alt, i per això li dic: primera, 
que, mentre jo siga consellera, no es recuperarà cap vestigi 
ni de la dictadura ni del nazisme. És més, si tinguera oportu-
nitat, amb estes manetes, els tombaria jo mateixa .

I segona: la seua proposta evidencia la necessitat d’apro-
fundir en l’educació en valors democràtics i de memòria. 
Per això, vull anunciar que crearem una aula didàctica de 
memòria democràtica que reunirà qüestions com el record 
i aprenentatge sobre els afusellaments de Paterna, l’em-
presonament de demòcrates a Sant Miquel dels Reis, els 
bombardejos de Mussolini i Hitler al nostre territori, i camps 
de concentració com el d’Albatera . (Aplaudiments) Ja sé que 
no li fa gens de gràcia, però ho farem .

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, i, tal com havíem quedat, suspenem ara la sessió 
de ple fins que s’incorpore la vicepresidenta i consellera 
d’igualtat .

I anem a reunir la Comissió de Govern Interior per a aprofi-
tar el temps .

Seran convocats per la campaneta . (Veus) En la sala de 
juntes .

Se suspén la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

Jo calcule que podem…, a les set i quart seria una hora 
prudent per a reunir-nos .

Se suspén fins a les set i quart. (El president colpeja amb la 
maceta)

(Se suspén la sessió a les 18 hores i 40 minuts)

(Es reprén la sessió a les 19 hores i 23 minuts)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

Interpel·lació a la vicepresidenta del Consell i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives, senyora Aitana Mas Mas, 
sobre la política general de la conselleria en relació amb la 
pobresa a la Comunitat Valenciana, que formula la diputada 
Elena Bastidas Bono, del Grup Parlamentari Popular (RE 
número 49.594, BOCV número 222)

El senyor president:

Sí, senyories, disculpen el xicotet retard. Anem a continuar 
amb la nostra sessió de ple .

Anem a continuar la sessió de ple amb la interpel·lació, el 
punt número 11: Interpel·lació a la vicepresidenta i conse-
llera d’Igualtat i Polítiques Inclusives sobre la política gene-
ral de la conselleria en relació amb la pobresa a la Comunitat 
Valenciana .

Senyories, es reprén la sessió . (El president colpeja amb la 
maceta)

Té la paraula la il·lustre diputada Elena Bastidas per a 
formular la interpel·lació, tot agraint el detall d’esperar a la 
vicepresidenta .

La senyora Bastidas Bono:

Muchas gracias, señor presidente .

Señorías .

Señoras Mas, ¿recuerda cuando salían voz en grito en esta 
tribuna y en las calles afirmando que nadie más que ustedes 
tenían sensibilidad social? ¿Se acuerda cuando les parecía un 
escándalo que hubiera gente sufriendo pobreza energética? 
¿Cuándo ponían el grito en el cielo para denunciar índices 
de pobreza entre los jóvenes y una brecha que afecta más 
a las mujeres? Si esto lo hacían y decían con aquellos datos 
¿qué tendríamos que decir y hacer ahora con la bofetada de 
realidad de su balance en la gestión? Desigualdad, pobreza, 
exclusión . Las mujeres y los jóvenes los más afectados . Un 
total de 122.000 hogares en la Comunidad Valenciana no 
pueden pagar el alquiler, no pueden pagar la hipoteca . Casi 
1.600.000 valencianos en riesgo de pobreza o exclusión 
social .
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Ésta es sucintamente la radiografía de la Comunidad 
Valenciana, una bofetada que nos devuelve a la realidad, por 
mucho que ustedes se empeñen en hablar de la bajada del 
paro, por mucho que ustedes se empeñen en aportar infor-
mes en los que se aprecia una ligera mejoría que se refleja 
en la recuperación económica . E incluso esa trampa de 
bajada de impuestos que es realmente y esconde realmente 
una subida de impuestos en diferido mientras continúa su 
presión fiscal asfixiando cada vez más a los valencianos.

La realidad les desborda, supera a cualquier argumento 
o comentario que yo pueda realizar en esta tribuna . La 
Comunidad Valenciana es la quinta en el ranquin de pobreza 
o exclusión social . La desigualdad va en aumento, el índice 
de miseria por encima de la media nacional y, además, según 
los datos oficiales, ya el 66 % de las personas que reciben 
la Renta valenciana de inclusión son mujeres. Otro baño de 
realidad a un partido que va de feminista.

Pero es que ustedes además, con ustedes además el futuro 
no es demasiado halagüeño . Con ustedes, como decía, en 
el gobierno los jóvenes valencianos con unos índices más 
elevados de España de pobreza y, si no reaccionan rápido, 
esta cifra va a ir en aumento . Casi el cuarenta por cien de 
los menores de dieciocho años en situación de pobreza, tres 
puntos más que el año pasado, 26.000 menores más que el 
año pasado, líderes en España. Y si no se actúa ya, señorías, 
serán los adultos pobres en un futuro .

Pero es que hay más . El coste de la crianza ha crecido con 
ustedes, con la izquierda en el gobierno, casi el 30 % en 
los últimos cuatro años, 157 euros más al mes. Y Save the 
Children nos recuerda que el coste de criar a un hijo o una 
hija es en 2022, con ustedes en el gobierno, de 710 euros al 
mes en la comunitat . Para todas esas familias, las más empo-
brecidas, es absolutamente imposible cubrir este gasto, 
incluso dedicando todos sus ingresos a ello . Y ustedes sin 
apoyar a las familias y sin aprobar la ley prometida.

Y nuestros mayores, uno de los sectores más castigados con 
la pandemia, y aun después de la pandemia, con un 44,3 % 
viviendo bajo el umbral de la pobreza, de los cuales un 
17,9 bajo el umbral de la pobreza más extrema, que se han 
convertido nuestros mayores en los grandes olvidados de su 
gobierno .

Y es que, señoría, la crisis y la inflación han acelerado la 
situación que arrastraba la Comunidad Valenciana, una tasa 
de inflación que en nuestro caso está en el 10,9 %, cuatro 
décimas, por cierto, por encima de la media nacional, que ha 
provocado que se recauden 1.800 millones de euros más, y 
ustedes se niegan a devolver a los ciudadanos con mejores 
políticas sociales.

Los alimentos aquí, señorías, se han encarecido un 14,5 en 
la comunitat, supera y empeora los registros en España . Y la 
escalada de precios de la luz que no da tregua y que augura 
un todavía peor invierno para la mitad de los valencianos 
que pronto van a tener que decidir si encienden la calefac-
ción o comen un plato caliente . (Aplaudiments)

Y mientras ustedes mirándose de reojo, están en sus batallitas 
políticas, en sus purgas teledirigidas. Y es que, como le decía 
al principio, hay 1.600.000 valencianos en riesgo de pobreza 
o exclusión social, de los que casi 600 .000 valencianos están 

en pobreza extrema . Sufrimos un índice de miseria que, como 
sabe, es el indicador conjunto del paro y la falta de poder 
adquisitivo del 24 % en la Comunidad Valenciana, por encima 
de la media nacional . Y especialmente preocupante es la 
situación en la que se encuentran las personas inmigrantes, y 
más aún, señoría, las que proceden de Ucrania.

Después de tres años de quejas, reclamaciones, denun-
cias del Síndic, han subsanado, entre comillas, el problema 
de la aplicación informática que ustedes decían. Pero lo 
cierto es que a fecha de hoy ustedes, Compromís y Partido 
Socialista, se han convertido en el verdadero problema para 
estas personas para poder obtener una ayuda . Los pocos 
que tienen la suerte de obtenerla, porque tienen la suerte 
de tener algún papel, que es una de cada tres personas que 
lo demandan, no que lo necesitan .

Más lamentable es aún la atención que reciben los ucrania-
nos que han venido a nuestra comunidad atraídos por unas 
falsas promesas, 37.000 a los que ustedes ofrecieron ayuda 
y cobijo, y que a muchos no les ha tocado otra que volverse 
a un país en guerra . Y es que ustedes, teniendo instrumen-
tos, ni son suficientes ni son eficaces en sus manos.

La Renta valenciana de inclusión solo cubre el 6,93 % de 
los que lo necesitan, muy por debajo también en esto de la 
media nacional . Recortan cuanto más se espera de ustedes . 
Lo hicieron en el 2020 fijando el cálculo del Salario Mínimo 
Interprofesional de 2019, lo que ha significado un recorte de 
un 5,5 %, y ahora lo han vuelto a hacer actualizándolo solo 
un 5,5 %, cuando la inflación está a más del doble. Es decir, 
en un momento de emergencia social y a los más vulnera-
bles ustedes les están haciendo perder un 10 % de poder 
adquisitivo. Y luego hablaban de rescatar personas.

Y si nos fijamos en el Ingreso mínimo vital, solo ha llegado 
a una de cada cuatro solicitudes . Y la aportación que ha 
supuesto a la hora de rebajar la intensidad de la pobreza 
es muy modesta, casi inexistente . Y esto no lo dice el PP, lo 
dice la AIReF .

Pero, ante tanta indolencia, hay una nota positiva en la 
Comunidad Valenciana, y es que tenemos unas iniciativas 
sociales que funcionan, a pesar de ustedes, Cáritas, Casa 
Caridad, Banco de Alimentos y tantas otras que se encargan 
de atender a miles de valencianos de nacimiento y de adop-
ción ante la falta de gestión de su conselleria que no sabe, 
señora Mas, tampoco estar en esto a la altura .

Las tristemente conocidas como las colas del hambre no 
dejan de crecer. Se han repartido los primeros seis meses 
de este año lo mismo que en todo 2021. El chabolismo 
en Valencia se dispara . Los precios de los alimentos, como 
decía, suben imparables, la carne, el aceite, hasta un 60 %. Y 
las ONG se están preparando para un invierno marcado por 
la inflación en la crisis, con unos nuevos perfiles de usuarios. 
Mientras ustedes, señora consellera, les volverán a dejar sin 
recursos, sin ayudas, sin líneas nominativas y será de nuevo 
la generosidad del pueblo valenciano .

Su batalla primordial, señora Mas, en estos momentos debe 
ser combatir la pobreza, no batallar…



Número 125  ¦  26-10-2022 Pàg. 6970

El senyor president:

Senyoria .

La senyora Bastidas Bono:

…contra los suyos. Actúen, hagan algo, hagan medidas, 
porque si ustedes hubieran hecho algo ya hubieran podido 
salvar de la pobreza a 30.000 personas y 23.000 de la 
pobreza extrema . Llevan…

El senyor president:

Moltes gràcies .

La senyora Bastidas Bono:

…así –sí, acabo ya, señor presidente– una década gober-
nando y esas fórmulas mágicas que ustedes vendían solo 
han conseguido que les explote en la cara a los valencianos . 
Y los daños de sus experimentos han sido más pobreza y 
más exclusión social .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Continuarà la vicepresidenta del Consell i consellera d’Igual-
tat i Polítiques Inclusives, Aitana Mas, amb la interpel·lació 
formulada .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president .

Bona vesprada .

En primer lloc, he d’agrair particularment a les dos diputa-
des amb qui tinc hui la interpel·lació que hagen accedit a fer 
eixa parada de mitja horeta per a poder assistir a la pressa 
de possessió de la meua companya en el Consell, d’Isaura 
Navarro .

I dit això, senyora Bastidas –president, en primer lloc–, 
la política d’esta Vicepresidència i Conselleria d’Igualtat i 
Polítiques Inclusives en relació a la pobresa, que és la seua 
pregunta, es desplega, per una banda, a través de les accions 
encaminades a eixa lluita contra la pobresa, en general, i, per 
altra, a través de programes i mesures específiques dirigides 
als col·lectius més vulnerables de la població.

Les línies estratègiques d’actuació estan integrades en el Pla 
d’inclusió i de cohesió social de 2017-2022, que hem estat 
implantant, i que ha permés disposar d’una planificació orde-
nada de les polítiques d’inclusió i cohesió social vinculades al 
nostre territori .

Mire, no me vaig a enrotllar molt, intentaré anar al gra de 
l’assumpte . Dins d’este pla que li indicava n’hi ha deu mesu-
res, hi ha diverses, però la primera és la Renda valenciana 
d’inclusió . Esta ha sigut referent i model per a la resta de 
rendes espanyoles i va substituir l’obsoleta Renda garan-
tida de ciutadania que va fer el seu partit, quan governava el 
Partit Popular en l’antic govern.

Actualment la nostra Renda valenciana d’inclusió arriba a 
74.789 persones, una miqueta més de 35.000 titulars, vuit 
voltes més que l’anterior renda del seu partit, amb 42.249 
persones destinatàries. Encara que vosté sap que ni tan sols 
es pot tindre una estimació exacta de quanta gent percebia 
aquella renda, perquè als sis mesos caducava . Vostés, el seu 
govern, el Partit Popular, donava una renda que als sis mesos 
caducava i deixava tirada i en el carrer la gent que necessitava 
eixa ajuda, senyora Bastidas. Esta renda, la Renda valenciana 
d’inclusió que ha fet el govern del Botànic, és un dret que no 
perd qualsevol persona que ho vullga demanar, i a més és un 
dret que també inclou eixe itinerari d’inserció laboral.

Ara, com deia, el que practicava el seu partit en el seu 
govern abans del 2015 ja no passa, perquè, com deia, la 
renda és un dret subjectiu. Este canvi ha suposat passar, 
fixe’s, de 32,4 milions d’euros l’any 2015 als 301 milions 
d’euros de l’any 2022, senyora Bastidas. Eixa és l’aposta del 
govern del Botànic contra la pobresa, una d’elles, senyora 
Bastidas, augmentar de 32,4 milions del Partit Popular a 
301 del govern del Botànic. A més, ara es tracta d’un crèdit 
ampliable, que conforme van entrant les persones beneficià-
ries de la renda, si cal, es va ampliant eixe crèdit . No se deixa 
ningú enrere, senyora Bastidas. Mentre que la seua renda, 
com deia, en esgotar-se el pressupost, s’havia acabat .

Però a més tenim, jo crec que vosté quan era alcaldessa, si 
no recorde mal, senyora Bastidas, estic segura que coneix 
perfectament la lamentable situació que molts veïns d’Alzira 
van patir aquells anys en què també hi havia una crisi econò-
mica i el seu govern no feia res per ells, tocaven les seues 
portes i el seu govern directament les tancava .

Però és que hi ha més . Enguany hem augmentat l’import 
també de la renda, com vosté ha dit, en un 5,5 %, perquè la 
nostra llei garantix l’actualització en funció de l’IPC, i això 
voldrà dir que continuarà havent d’actualitzar-se en funció 
de l’IPC . I això és pensar en el futur i això és evitar l’exclusió 
social, senyora Bastidas.

Mire, li posaré un exemple. Si en 2015 l’antiga renda, la seua, 
la del Partit Popular, implicava per a una família de quatre 
membres accedir a 392 euros al mes, amb la Renda valen-
ciana d’inclusió per a eixa mateixa família són 911 euros al 
mes, 1.139 amb complement de vivenda, drets energètics i 
quota hipotecària. Això, senyora Bastidas, no és deixar a les 
famílies enrere. Això és tindre en compte totes les variabili-
tats i estar a l’alçada d’una situació i d’un context com el que 
estem vivint actualment .

Però, mire, també este Consell atén les situacions 
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d’emergència sobrevingudes. I vosté ha criticat les ajudes 
d’Ucraïna i com hem atés a eixes persones. I li he de dir 
que no ho entenc, que no ho entenc perquè esta comuni-
tat ha pogut acollir a més de 35.000 persones refugiades 
ucraïneses, i ho ha fet des del primer dia, des del primer 
moment, amb tota la rigorositat que comportava una 
mesura com eixa en un moment determinat, en una rapi-
desa que ja els haguera agradat a moltes comunitats autò-
nomes que no han rebut ni una quarta part del que hem 
rebut nosaltres, i que ara li he de dir, senyora Bastidas, que 
no només ja, per sort, per sort hem d’anar ja tancant els 
últims centres, perquè això vol dir que moltes de les famí-
lies també estan començant a arrelar les seues vides al 
nostre territori .

I estem tramitant, anem a començar a tramitar les ajudes 
que el govern central ens ha proporcionat perquè puguem 
gestionar, que suposaran 400 euros al mes durant sis mesos 
per a les famílies ucraïneses, més 100 euros per fill. I això 
ho anem a tramitar des de la Generalitat per a ajudar-los en 
esta transició que s’està, per desgràcia, allargant molt més 
del que esperaven i del que era desitjable .

Però, mire, tenim una altra qüestió i és que en la renda 
valenciana d’inclusió, com li deia, les subvencions també 
dirigides…, hi ha subvencions dirigides als itineraris integrats 
per a la inserció sociolaboral de les persones en situació de 
risc o d’exclusió social. Estes subvencions financen despeses 
corrents derivades de la realització de projectes de desenvo-
lupament d’itineraris per a la inserció sociolaboral en perso-
nes en risc d’exclusió social .

I tenim –se m’acaba el temps– moltíssimes més coses, però 
també gestionem en la conselleria el contracte programa… 
Per primera volta, per primera volta, els ajuntaments tenen 
una estructura forta de serveis socials, que no estava garan-
tida quan vostés governaven i que alcaldes i alcaldesses 
del seu mateix partit ens han donat les gràcies, senyora 
Bastidas, per poder posar a disposició de la ciutadania, del 
seu poble, de les seues veïnes i veïns, que són els qui li 
toquen la porta a l’alcaldessa o a l’alcalde del poble per a dir: 
ajude’m a solucionar la meua situació vital . I això…, el que 
ha fet esta conselleria és posar a la disposició d’eixos ajun-
taments un equip humà de persones que treballen cada dia 
per a gestionar, de manera integral, les situacions d’estes 
famílies amb vulnerabilitat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies .

Continuarem amb la interpel·lació, amb la concreció, per part 
de la il·lustre diputada Elena Bastidas, de la interpel·lació 
formulada .

Quan vosté vullga .

La senyora Bastidas Bono:

Gracias, señor presidente .

Bueno, señora Mas, algún día nos tendrá que explicar 
algún profesional qué problema tiene usted, su partido, su 
gobierno, para asumir críticas y reconocer el fracaso, aunque 
lo tenga delante .

Le he oído hablar de verdad de la Renta valenciana de inclu-
sión y creo que usted no ha entendido nada . Se siente orgu-
llosa de los muchos titulares de la renta valenciana y de los 
muchos destinatarios, al margen de que ustedes han incum-
plido sus propias expectativas. Ustedes preveían, para el año 
2020, atender a 94.000 titulares y 244.000 beneficiarios. 
En esto también ustedes, como en la dependencia y como 
en tantas otras cosas, ustedes tampoco han cumplido sus 
expectativas. No sé si es que ustedes pensaban empobre-
cer o arruinar a más personas, pero yo, a diferencia de usted, 
mi aspiración es que haya muchas más personas con muchas 
más oportunidades y empleo, a diferencia de usted, que está 
a favor de dar subvenciones .

Y le tengo que volver a insistir en los recortes, en un momento, 
como le decía, de emergencia social, en los dos años más duros 
de la historia de esta comunidad, los más vulnerables con uste-
des han perdido un 10 % de poder adquisitivo; sin duda, un 
nuevo golpe al sistema de protección . Una lista de espera 
de hasta casi dos años, más de tres mil personas . Además, le 
añadimos lo del ingreso mínimo vital, que tampoco ha cumplido 
las expectativas, que no ha servido para eliminar las bolsas de 
pobreza . Por no recordarle, señora Mas, que dos años después 
sigue sin firmarse el convenio de cogestión, una muestra más 
de irrelevancia, de inutilidad de Compromís.

Habla de cantidad de recursos. Sí, sobre el papel tiene más 
presupuesto. Otra cosa muy distinta es la gestión. Han 
tenido diez mil millones de euros más que el gobierno del 
Partido Popular. Su conselleria, durante estos años, ha tenido 
nueve mil, aunque haya recortado dos mil millones, pero 
también es cierto que para eso está haciendo pasar por un 
auténtico infierno fiscal a los valencianos en IRPF, en renta, 
en patrimonio, en transmisiones patrimoniales, en sucesio-
nes, en los impuestos autonómicos. Es que ustedes tienen 
una recaudación extra de seiscientos millones de euros que 
no van a repercutir en los más vulnerables, en una mejor 
política social ni, desde luego, aliviar a las familias que tanto 
lo necesitan . Señorías, por favor, no hagan negocio con la 
crisis y con la inflación y reviertan esos recursos para que 
nadie –eso que les gusta tanto a ustedes– se quede en el 
camino y para que se puedan beneficiar de una auténtica 
política social, no la que promete y alardea al señor Puig.

Señora Mas, no se equivoque, el enemigo no tiene que ser 
la pobreza. El enemigo…, perdón, tiene que ser comba-
tir la pobreza, no combatir la riqueza, como usted pretende. 
Porque aquí, señora consellera, desde que usted ha llegado, 
los malos datos de gestión, que exhibe con mucho orgullo, 
se han agudizado, incluso han superado a los de la señora 
Oltra, que era prácticamente imposible superarlos.

Mire, la lista de dependencia con usted, quince mil personas, 
cuando se nos dijo que en enero se iban a acabar . El índice de 
pobreza en un 30,7 %, a la cabeza de pobreza en menores. La 
atención temprana hasta un año, recortando en plazas de aten-
ción pública. Se le llenan los juzgados de impagos, se disparan 
las colas del hambre y todo aumenta con usted, señora Mas, 
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hasta los asesores aumentan con usted y, fíjese, como le decía, 
hasta en esto ha aumentado y ha superado a su antecesora, 
con 24 nóminas dependientes de su departamento. ¿Y sabe 
qué más con usted? La pobreza . Con ustedes en el gobierno 
también aumenta la pobreza, porque desde que ustedes 
gobiernan aquí y en España, que tanto monta, cada valenciano 
con ustedes es 1.154 euros más pobre desde que ustedes 
gobiernan. En eso, desde luego, sí que son ustedes auténticos 
expertos, en eso sí que no fallan, siempre que gobiernan nos 
dejan este tipo de récords. Triste balance de su gestión el ser 
un factor, con ustedes en el gobierno, generador de pobreza .

Señora vicepresidenta, ¿es que ninguno de esos 24 aseso-
res le han dicho bien…? Han oído bien, de esos 24 asesores, 
¿ninguno es capaz de decirle la verdad de sus políticas? ¿Es 
que están todos ocupados también purgando a cargos de 
Compromís? Que están desbordados, señora Mas, que están 
superados, que han fracasado, señoría, fracasado .

El senyor president:

Senyoria .

La senyora Bastidas Bono:

Afortunadamente –acabo, señor presidente–, señora Mas, 
afortunadamente a esos miles de valencianos les queda 
la única esperanza de que los únicos que van a tener que 
coger la maleta el próximo año y a los que van a purgar en su 
conjunto y en el colectivo van a ser ustedes.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la vicepresidenta i consellera .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Gràcies, president .

Mire, senyora Bastidas, jo me sent orgullosa d’un govern, 
primer, que no roba, que ja, per a començar, ja està bé. 
(Aplaudiments)

Però, mire, me sent orgullosa d’un govern que aposta per 
la política social. Perquè vosté ha tingut la valentia, vaig a 
dir-ho finament, de dir en esta tribuna que «ustedes han 
tenido diez mil millones de euros más que el PP en política 
social» . (Veus) Sí, sí . Me da igual, en conjunto .

El senyor president:

Senyories .

La senyora vicepresidenta del Consell i consellera d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives:

Sap què vol dir això, senyora Bastidas? Que este govern 
aposta per la política social i que este altre, i que este altre, 
quan hi va haver una crisi, va dir: apáñense ustedes como 
puedan, senyora Bastidas. (Aplaudiments) Eixa és la diferèn-
cia . Eixa és la diferència .

I, mire, si vosté fa els números en la meua conselleria com 
fa els dels meus assessors, entenc completament el seu 
discurs. Si vosté me vol dir quines són les 24 persones que 
té el meu departament d’assessors, li ho agrairia, perquè 
vosté me n’ha posat uns quants de més, quasi que li diria 
que 9 persones de més, i a mi m’agradaria saber on estan, 
perquè, clar, si me poden ajudar a combatre discursos com el 
seu, la veritat és que me vindrien molt bé eixes 9 persones 
més . No sap vosté ni mirar les xifres ni en el portal de trans-
parència, que mire que el vam fer claret .

Però, mire, sap què passa? Que vosté ha confós les xifres 
també . Perquè, mire, jo, al llarg d’estos dies he anat fent 
estes tables i diagrames i, mire, població en risc de pobresa 
i exclusió, segons la taxa AROPE, veu? Un -7,80 % a la 
Comunitat Valenciana . Pot vore, per exemple, Madrid, en 
què és un +3,85 %; Galicia, un +1,2 %, no han quedat mala-
ment del tot; o Catalunya, que s’ha disparat . I això és Madrid 
i això Galícia i açò és la Comunitat Valenciana, senyora 
Bastidas.

Ací, en els pitjors moments de la crisi –que vosté està fent 
demagògia–, el que ha passat és que este govern ha estat 
al costat de les famílies, ha estat al costat d’eixes famílies 
que pitjor ho estaven passant . I el que hem aconseguit no 
només és no anar cap enrere, sinó intentar solucionar la vida 
de moltes famílies, senyora Bastidas. I això se fa de moltes 
maneres, se fa amb política social i també se fa amb política 
tributària .

I, mire, no està ara el seu company, però el seu company 
Ibáñez li podria dir què passa con esos 1.800 millones que 
hemos recaudado de más, senyora Bastidas. Li podrà expli-
car molt clarament que eixos 1.800 milions que hem recap-
tat de més no se liquidaran fins a dins de dos anys. No 
disposem d’eixos 1.800 milions d’euros. I diga-li-ho també 
al senyor Mazón, que también dice barbaridades por ahí en 
la prensa, cuando eso no es verdad . No disponemos de esos 
1.800 millones de euros que hemos recaudado de más. No 
es . Es que dispondremos de ellos dentro de dos años, pero 
ahora no, señora Bastidas, por mucho que suba la inflación, 
el precio de los productos, etcétera, etcétera .

Així que crec que eixa presión fiscal asfixiante, de què vosté 
parla, és una política fiscal que aprovàrem esta setmana que, 
precisament, el que està fent és ajudar a les rendes baixes 
i mitjanes a tindre una càrrega inferior a la que tenen ara. 
Ajudar-los a arribar a final de mes. Ajudar-los a passar este 
hivern, que serà molt trist, senyora Bastidas.

I vosté ha de decidir. El Partit Popular ha de decidir si vol 
estar al costat de les famílies, ajudant este govern amb 
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propostes, perquè no l’he vist fer-ne cap ni una en esta 
tribuna. El Partit Popular hui ha vingut a queixar-se de la 
pobresa sense proporcionar ni tan sols una eixida, una inicia-
tiva, una proposta que puga ajudar esta consellera a millorar 
el seu treball, ni una, senyora Bastidas, ni una. (Aplaudiments)

Clar, i és que, al final, una s’ha d’enfadar perquè, clar, si 
vostés, que no són capaços, en el pitjor moment econòmic 
dels últims anys, de fer una proposta per a ajudar les famí-
lies que, amb el discurs demagògic populista, sí que fan, 
però, després, de forment ni un gra, si vostés és el que ve a 
partir del maig del 2023, agafem-nos la cartera, senyories. 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Interpel·lació a la vicepresidenta del Consell i consellera 
d’Igualtat i Polítiques Inclusives, senyora Aitana Mas Mas, 
sobre la política general en matèria d’igualtat i política social 
que durà a terme fins al final de legislatura, que formula 
la diputada María Quiles Bailén, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos (RE número 53.880, BOCV número 244)

El senyor president:

Continuarem amb l’últim punt de l’ordre del dia: interpel-
lació a la vicepresidenta del Consell i consellera d’Igual-
tat i Polítiques Inclusives sobre la política general en matè-
ria d’igualtat i política social, que formula la il·lustre diputada 
María Quiles .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidente .

Señora Mas, según un informe del Consejo General del Poder 
Judicial, la Comunidad Valenciana ha registrado casi un 30 % 
más de denuncias por violencia de género . Y yo sé que uste-
des me van a decir, porque es su discurso, que eso es fantás-
tico, que significa que las mujeres han denunciado más.

Señora Mas, hubiera sido fantástico si el pasado domingo no 
hubiera muerto asesinada otra mujer en nuestra comunidad 
y no hubiese sido un problema . Señora Mas, hubiera sido 
fantástico si no fuera porque, además de esa denuncia, las 
cifras de violencia de género han subido más de un 22 % en 
nuestra comunidad .

Señora Mas, lo que sería fantástico sería que no hubiese 
víctimas, porque la valenciana es ya la tercera comunidad 
con la tasa más alta de violencia de género por cada diez mil 
mujeres en todo el país. Y yo le pregunto: ¿qué planes tiene 

usted para que nuestra comunidad deje de encabezar, por 
una vez, este doloroso y vergonzoso ranking, señora Mas?

Y mire que, cuando la nombraron, yo de verdad tenía 
muchas esperanzas y sabía que, aunque a pesar de que 
quedaba menos de un año de legislatura, pensaba que usted 
haría algo . Pero, cuando lo que primero hizo fue reivindi-
car el legado de la señora Oltra, pues, nos pareció lamenta-
ble . Lamentable sus palabras de halago hacia una presidenta 
imputada por un tema, nada más y nada menos, de oculta-
ción de un abuso a una menor y lamentable también que 
aún mantenga parte de su equipo que, presuntamente, lo 
hizo posible –dos de ellos imputados, por cierto .

Y, después de reivindicar ese legado, lo que es cierto es 
que, hasta la fecha, no hemos visto mejoría en los asuntos 
que atañen a su conselleria y, por desgracia, ya hay secto-
res sociales que la denominan a usted la consellera ausente . 
Vamos por partes .

En pobreza, ya lo ha dicho la señora Bastidas, un desas-
tre . La población valenciana en riesgo de pobreza y exclu-
sión social supera el 25 %, según datos de AROPE, y casi 
cuatro puntos más por encima de la media española . Somos 
la quinta comunidad autónoma con las mayores tasas de 
pobreza . ¿Qué vamos a hacer, señora Mas?

Y lo que hay detrás, por desgracia, son personas . Y es que lo 
que ha dejado su gestión son auténticos dramas. Save the 
Children ha alertado que en nuestra comunidad hay más de 
trescientos treinta y siete mil niños que se encuentran en 
riesgo de pobreza o exclusión social, lo que supone que casi 
el 38 % de la población menor de dieciocho años están en 
esta situación, tres puntos más que el año anterior . ¿Qué va 
a hacer, señora Mas? ¿O se lo tengo que preguntar al Partido 
Popular? No lo sé .

Y es que, señoría, los datos siguen empeorando por efectos 
de la crisis económica y social derivada de la covid . Es que, 
en un año, hay 26.000 menores más en esta penosa situa-
ción que el anterior . Es que uno de cada diez valencianos 
no llega a final de mes. Es que la Comunidad Valenciana, de 
nuevo, por encima del dato medio estatal . Es que los hoga-
res valencianos en carencia material severa se han disparado 
un 10 %. ¿Qué va a hacer, señora Mas? ¿Seguir subiendo el 
presupuesto de la renta valenciana de inclusión? Que no es 
que me parezca mal –y lo digo en serio–, pero ¿hay alguna 
medida prevista para bajar estos índices? ¿Alguna vez pien-
san ustedes en dar la caña en lugar de dar continuamente el 
pez? Porque, obviamente, con estos números está claro que 
sus políticas no están funcionando.

Y no hay que ser muy listo para saber lo que se nos viene 
encima . Y lo que se nos viene encima es un invierno absolu-
tamente catastrófico, con una inflación disparada, que va a 
aumentar las dificultades en las familias más desfavorecidas.

Señora Mas, que los bancos de alimentos se están quedando 
sin existencias, esos que sí están al pie de la calle, esos que 
actúan los primeros, señora Mas, esos que sí se preocu-
pan por los más desfavorecidos, esos que reciben de este 
Consell y de este ayuntamiento cero patatero, esos que aquí 
en València están ellos solos ayudando a más de cinco mil 
quinientas familias… Pero, vamos, si su única medida estrella 
para luchar contra eso, ya lo ha dicho, es la Renta valenciana 


